
Prin 
teatrele 

Cu noul director al 
Teatrului Naţional din Cluj, 

VLAD MUGUR 
despre: 

• ROSTUL UNUI „NAŢIONAL" 

• O REGRUPARE DE FORŢE 

• UN EFORT DE PERSPECTIVĂ 

• CONFIGURAŢIA VIITOAREI 
STAGIUNI 

— Nu de mult, la o plenarâ a Consiliului Teatrelor, aţi vorbit despre rostul si sar-
cinile unui teatru naţional. In noua dumneavoastră calitate, de director al 'Teatrului Nafio-
nal din Cluj, vă rog să reluaţi şi să dezvoltaţi ideea, în raport cu proiectele şi perspec-
tivele acestuia. 

— Locul teatrelor naţionale în teatrul românesc este o problemă care mă preocupă 
de multă vreme ; am avut prilejul să lucrez în trei dintre cele patru „Naţionale" ale 
ţării. Teoretic, aceste instituţii de artă ar trebui să se afle în fruntea mişcăiui teatrale, să-i 
imprime un înalt nivel de concepţie şi de cultură şi să-i confere strălucirea inegalabilelor 
valori actoriceşti pe care le posedă, în realLtate, lucrurile nu stau chiar aşa : cu toatc 
realizările de ţinută şi de prestigiu pe care, incontestabil, le obţin, cu momentele de 
virtuozitate interpretativă la care se ridică, în mai toate spectacolele, unul sau altul dintre 
actori (mai ales cei din pleiada Naţionalului bucureştean), multe colective mai mici şi 
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iniţial mai modest alcătuite s-au impus mai puternic şi mai unitar în configuraţia teatrului 
nostru. Aceste colective şi-au găsit o personalitate, au afirmat nişte idei noi, trăiesc o 
viaţă artistică mai bogată, mai pasionantă şi mai atractivă. Asta s-a întîmplat, cred, pentru 
că atît cei care gîndesc şi direcţionează, dinăuntru, teatrele naţionale, cît şi presa, nu au 
raportat totdeauna activitatea concretă a scenelor — spectacolul — la importanţa insti-
tuţiei, la demnitatea ei artistică şi la potenţialul ei. Aşa cum Teatrul „Lucia Sturdza 
Bulandra", Teatrul de Comedie, Teatrul Mic au izbutit să-şi cucerească un chip propriu, o 
personalitate de neconfundat, aşa trebuie să se petreacă lucrurile şi cu teatrele naţionale. 
Ele sînt acelea care au datoria să aducă pe scenă marile idei filozofice de care este strâ-
bătută dramaturgia naţională şi universală. Un teatru naţional trebuie să fie oricînd capa-
bil să susţină marele repertoriu clasic şi contemporan. Aioi trăiesc — trebuie să trăiască ! 
— eroii cei mai reprezentativi pe care teatrul şi i-a extras din zbuciumata istorie a 
omenirii — de la eroii tragediei antice la cei ai comediei clasice franceze, de la universul 
shakespearean şi pînă la tot ce se scrie astăzi mai însemnat în lume. De altfel, ceea ce 
spun acum nu este un lucru nou : de cîte ori un teatru naţional a mers bine, el şi-a 
folosit în acest fel marii actori. în acest spirit va fi deci gîndită munca la teatrul din 
Cluj. Nu e vorba de un deziderat, ci de o obligaţie impusă de stadiul actual al mişcării 
teatrale româneşti. 

— Cum apreciaţi Naţionalul clujean, în momcntul de faţă ? Este el pregătit 
pentru o ascmenea ambiţioasă încercare ? 

— Am lucrat în colectivul său, ca regizor, timp de o stagiune, şi am ajuns să-1 
cunosc destul de bine. Cred că teatrul are un potenţial ridicat. Există aici un mănunchi 
de actori excelenţi : maestrul Şt. Braborescu, actriţele Magda Tîlvan, Maria Cupcea, Silvia 
Popovici, Silvia Ghelan, Melania Ursu, Ligia Moga, actorii Al. Marius, Aurel Giurumia, 
Gh. Nuţescu, Al. Munte, G. Mottoi şi alţii. Uneori însă asemenea talente au trebuit 
să se bizuie doar pe propriile lor daruri, n-au fost îndrumate şi nu li s-a impus o evolu-
ţie. Colectivul nu are o compoziţie „pe genuri" îndeajuns de bine alcătuită. Aducerea 
cadrelor în teatru nu a fost totdeauna judicios chibzuită. S-a lucrat uneori fără perspcc-
tivă, de la o montare la alta, făcîndu-se concesii, din slăbiciune, dorinţelor sau capriciilor 
unor actori sau regizori. Din această pricină, de-a lungul anilor, destule spectacole n-au 
reuşit să atragă atentia excelentului public al oraşului. în ultima stagiune, de pildă, au 
existat şi unele montări care nu aveau ce căuta pe această scenă. Colectivul a fost luni 
de zile ocupat cu o „mare montare" : Pe o gură de rai — spectacol festivist, reprezen-
tat apoi, evident, abia de cîteva ori. Omul cu mîrţoaga nu a fost bine realizat. în spec-
tacole ca Fizicienii, Ondine, Fii cuminte, Cristofor !, actori ca Aurel Giurumia, G. Mottoi, 
Silvia Ghelan au dat măsura talentului lor ; dacă ar fi fost însă concepute şi finisate cu 
toată exigenţa, aceste spectacole aveau datele să se ridice la înălţimea unor creaţii. 
Un pas mai departe mi se pare că au realizat actorii în Constructorul Solness şi Nimic 
nu se pierde, dragul meu — montări care au constituit centrul de greutate al stagiunii. 
Pe viitor, însă, nu vom mai admite cu nici un chip spectacole „oscilante" ; desigur, nu 
toate se pot ridica pe culmi, dar toate pot fi îngrijit lucrate, atent finisate. 

— Cu ce va începe această nouă etapâ a evoluţiei teatrului ? 

— Cu împrospătarea şi completarea colectivului regizoral şi actoricesc. Aducerea 
unor oameni noi are rolul nu atît de a produce o schimbare, cît de a îngădui o regrupare, 
o reconfigurare şi o înnoire, în aşa fel încît fiecare să fie pus în situaţia de a scoate 
la lumină tot ce e mai valoros în posibilităţile sale. Văd acest proces cam în felul în care 
acţionează (în cunoscuta şi elementara experienţă de fizică) un magnet, aşczat sub o 
foaie de hîrtie pe care se găseşte pilitură de fier : îndată, ca după un desen dinainte 
conturat, fiecare particulă se grăbeşte să-şi ocupe locul cuvenit, realizîndu-se o miracu-
loasă ordonare. Vom aduce în colectiv (în calitate de colaboratori, pe care am dori să-i 
putem socoti permanenţi) cîţiva dintre cei mai buni regizori, care şi-au dovedit aptitu-
dinile în munca cu actorii — regizori de temperamente şi formaţii diferite, toţi însă în 
măsură să contribuie la înnoirea stilului de joc, la întinerirea facturii spectacolului. Ne 
vom îmbogăţi colectivul şi cu actori în plină maturitate a talentului, şi cu foarte tineri 
absolvenţi ai Institutului, de genuri cît mai diverse, aşa încît să dispunem de o paletă 
completă — la nevoie, aducînd în reprezentaţie orice actor ce se va dovedi necesar unui 
anume spectacol. Tot atît de important c şi cadrul plastic al spectacolului. Avem doi 
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scenografi foarte talentaţi — Mircea Matcaboji şi T. Th. Ciupe, cărora li se poate cere 
şi mai mult, stimulîndu-i să-şi reînnoiască mijloacele. Am început să lucrăm şi cu cola-
boratori de mare prestigiu — Jules Perahim şi Tody Constantinescu —, la decorurile 
pentru Romeo şi Julieta şi, respectiv, pentru Ifigenia în Aulida. 

Toate aceste acţiuni n-au însă scopul unei afirmări spectaculoase ; nici nu e o 
treabă care poate fi realizată într-o stagiune. E vorba de un efort de durată, de multă 
răbdare : lucrurile trebuie văzute în perspectivă. S-a spus de multe ori — şi am spus-o 
şi eu — că principala frînă în evoluţia teatrelor naţionale este stilul vechi de joc, exterior 
şi declamatoriu. Ceea ce urmarim să obţinem (lucrul se face în toate teatrele serioase) 
este o transformare lăuntrică a actorului, în sensul dezvoltării tuturor calităţilor sale 
intelectuale, a imaginaţiei. Marile texte pe care le va rosti trebuie căptuşite de viaţă ; 
asta cere un aliaj de gîndire şi sensibilitate, de forţă şi poezie, cere experienţă de viaţă 
filtrată prin gîndire. Nu întîmplător vom face apel la anumiţi regizori, deşi tineri regi-
zori talentaţi sînt mai mulţi : vrem să nu sărim peste etape, ci să păstrăm tot timpul 
echilibrul şi măsura, să nu riscăm, în goana după modern, eclipse ale bunului-gust. Ar 
fi absurd să condensăm într-o trecere bruscă — fatal formala, forţată, exterioară — 
ceea ce trebuie să fie un proces de evoluţie în timp. 

Aceloraşi obiective le serveşte şi înfiinţarea studioului experimental, care se va 
deschide la începutul stagiunii. Sîntem foarte hotrăîţi ca acest studio să nu aibă caracterul 
unui apendice al teatrului, unde să joace actori nefolosiţi pe scena principală, sau unde să 
se monteze piese ce n-ar putea fi montate acolo (astfel de piese nici nu există pentru noi ; 
ce considerăm că trebuie să aducem în faţa publicului, vom pune în scenă). Studioul va 
fi inaugurat cu un spectacol de versuri din poezia românească. A doua sa manifestare 
va avea un caracter mai neobişnuit: vom încerca să înscenăm pagini de prozâ din marea 
literatură, nedramatizate. Se vor face aici exerciţii comparate: vom lăsa actorul să lu-
creze singur, cu propriile sale mijloace; apoi vom crea momentul fără actor, folosind 
celelalte arte ce compun spectacolul — sonorizare, lumini, cadru plastic. La sfîrşit, le 
vom îmbina. Astfel de studii sînt de natură să stimuleze foarte puternic imaginaţia 
actorului şi să-i dea de gîndit asupra raporturilor dintre arta interpretativă şi artele 
complementare. 

Munca de cristalizare şi profilare a unui teatru este, într-adevăr, o întreprindere 
ambiţioasă, destul de vastă şi de multilaterală. Ea nu-i vizează numai pe unii ; toată 
suflarea colectivului trebuie să se simtă angrenată şi responsabilă. Ca să sublinier» 
faptul că avem în vedere o muncă de gîndire colectivă, am reorganizat consiliul artistic 
(care funcţiona destul de formal), apelînd la valorile cele mai importante ale teatrului, 
la oamenii cei mai pasionaţi. Rolul şi răspunderile acestui consiliu vor spori mult. El va 
avea misiunea să supravegheze desăvîrşirea spectacolelor, oprind aducerea la public a tot 
ce nu corespunde unei înalte exigenţe, va fi solicitat să contribuie la orientarea reper-
toriului de perspectivă, printr-o informare bogată, prin propuneri de piese. Şi secreta-
riatului literar îi vom cere mai mult, atît pe această linie a atribuţiilor sale — de centru 
documentar (organizarea informăriii asupra teatrului în lume, descoperirea pieselor inte-
resante), cît şi în ce priveşte propaganda artistică. 

— în ce fel se conturează stagiunea ? Va izbuti ea, întrucîtva, să ofere o imagine 
sugestivă asupra viitoarei personalităţi a teatrului ? 

— Principalul ei merit va fi acela de a nu face nici o concesie piesuţelor, come-
diuţelor şi altor diminutive — cărora, de altfel, le-am închis definitiv orice poartă. Tra-
gedie, dramă sau comedie, piesa pe care o vom monta va fi de certă calitate intelectuală. 
Asta nu înseamnă că teatrul va avea un profil rigid ; vor fi piese foarte diferite, lucrate 
de creatori cu personalităţi extrem de diferenţiate ; prin imaginea pe care o vor compune 
împreună, ele vor demonstra forţa şi varietatea unui teatru realist. 

Repertoriul nu este încă pe deplin cristalizat; ceea ce spun acum sînt doar cîteva 
direcţii ale sale. 

Ne preocupă în primul rînd dramaturgia românească. în spiritul criteriilor despre 
care am vorbit, rezolvarea acestei probleme este cea mai importantă ; de aceea, nici nu 
ne vom pripi cu alegerea, ca să nu ajungem apoi la soluţii de compromis. 

Stagiunea se va deschide cu piesa Ecaterinei Oproiu — Nu sînt turnul EiffeU 
aflată de mai multă vreme în repetiţie. E un text cu multe virtuţi, subtil şi plin de 
vervă, care va suscita un foarte mare interes în rîndurile publicului studenţesc şi în 
general al tineretului oraşului. Mai jucăm Nimic nu se pierde, dragul meu, de Ionel 
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Hristea, a cărei premieră a avut loc la sfîrşitul stagiunii şi este deci departe de a-şi fi 
epuizat interesul în faţa spectatorilor. între timp, ne vom continua colaborarea începută 
cu mai mulţi dramaturgi ; în acest an teatral (şi sperăm s-o facem în jurul lui 1 ianuarie) 
trebuie să aducem în lumina scenei o piesă de actualitate cu rezonanţe grave. Din re-
pertoriul clasic, vom alege o piesă de Blaga, a cărui operă teatrul o restudiază în pre-
zent cu aplicaţie. 

Sîntem foarte conştienţi că teatrul este din ce în ce mai mult, în lume, un for 
de dezbatere a problemelor arzătoare ale omenirii şi că publicul simte nevoia să găsească 
aici opera contemporană de largă respiraţie din dramaturgia universală, care să-i ofere 
un punct de vedere corespunzător gîndirii filozofice marxiste, ajutîndu-1 în acelaşi timp 
să-şi precizeze propria sa poziţie, să-i desăvîrşească educaţia socialistă. De aceea, 
spuneam că repertoriul nostru nu este nici complet, nici definitiv. 

Lucruri mai precise pot spune despre marele repertoriu clasic, deoarece piesele pe 
care ni le-am ales pentru această stagiune — Ifigenia în Aulida de Euripide şi Romeo şi 
Julieta de Shakespeare — sînt de-acum în repetiţie. Ifigenia va fi, în intenţia noastră, 
un spectacol de măreţie şi nobleţe; urmărim să atingem elevaţia pe care montările de 
tragedie antică o caută, de cîtva timp, în diferite stiluri. Vom folosi măşti şi o parte din 
corul Operei, „muzicalizînd" şi creînd un fel de atmosferă sonoră, pentru a ridica astfel 
şi interpretarea pînă la forţa muzicii. Poate că, spre sfîrşitul stagiunii, vom putea pre-
zenta piesa în decorul natural, de piatră, al Cetăţii vechi a oraşului — căci problema 
unor astfel de mari reprezentaţii în aer liber, inspirate din cea mai veche tradiţie de 
teatru, e încă deschisă. Romeo şi Julieta e gîndit ca un spectacol violent şi încărcat de 
tensiune, pe care îl voim vibrant ca o lamă de spada. în concepţia mea şi a scenografului 
Jules Perahim, tragedia shakespeareană este o piesă a piedicilor ; lanţul acesta al opre-
liştilor nu face decît să amplifice pasiunile iniţiale, într-un incalculabil lanţ de conse-
cinţe; fioroşii spadasini care se ucid cu atîta uşurinţă unii pe alţii sînt nişte tineri 
energici şi zvăpăiaţi, trăind într-un climat în care viaţa insului n-are nici un preţ ; ei 
sînt victime ale unor împrejurări pe care nu ei le-au creat. Gred că piesa se înnoadă 
astfel mai strîns şi se apropie atît de optica publicului de azi, cît şi de cea a lui 
Shakespeare, care o vedea reprezentată (o spune în prolog) în două ore. Decorul lui 
Jules Perahim materializează foarte exact această viziune, avînd eleganţa şi poezia im-
puse de text, dar creînd, în acelaşi timp, sentimentul implacabilului... 

Vom juca, desigur, şi comedii pe care, prin bogăţia de substanţă şi prin calitatea 
literară, le putem socoti ca făcînd parte din tezaurul literaturii dramatice mondiale — 
de pildă, Androcles §i leul de G. B. Shaw. 

— Deci, un program exigent şi cult, bogat în perspective, pe care nu vă putem 
ura decît sâ-l înfăptuiţi. In ceea ce ne priveşte, vom urmări consecvent etapele acestui 
proces de evoluţie. 

De mai mulţi ani, teatrul din Bacău 
duce, în oarecare anonimat, o activitate 
destul de modestă, în care s-au ivit, din 
cînd în cînd, ambiţii mai înalte. Ne amin-
tim de o serie de spectacole prezentate în 
urmă cu doi ani, între care se numărau 
Montserrat, Don Carîos, Avarul; cîţiva 
actori cu experienţă şi un mănunchi de 
tineri talentaţi anunţau, chiar în acele 
reuşite parţiale, perspectivele unui teatru 
cu o configuraţie cam incertă. S-au jucat 

apoi Vlaicu-Vodă şi Plicul de Rebreanu ; 
am văzut o încercare originală — chiar 
dacă contradictorie — cu Pescaruşul de 
Cehov şi un frumos spectacol impregnat 
de poezie cu Noaptea regilor de Shake-
speare. La începutul stagiunii trecute, nu-
tream pentru teatrul din Bacău speranţe 
mari şi întemeiate : se părea că el a izbutit 
să ajungă, cu ultima premieră, la un nivel 
de armonie, echilibru şi bun-gust de pe 
care să se afirme în mişcarea teatrală. Dini 
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